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Victo r Bab i uc :  
" Prefe r scena ,  a rene i "  

O Ce vă atrage în spaţiul teatrului? 

• Teatrul e un principiu al lumi i  culturale, un mod de a exprima 

gândur i  şi imagin i-semn,  de a îndrepta moravu r i .  " Prin el  năravuri 

îndreptaţi/Daţi ascuţiri la m i nte . . .  " scria poetul. Dar mai ales es
_
te un 

spaţ iu  v iu ,  ferit  de  inc remenir i ,  surpr inzător. Au existat in teatru l  

românesc actori foarte buni ,  regizori remarcabili care nu s-au complăcut 

in pasivitate şi compromisiuri şi au lansat intr-un spaţiu suprasaturat de 

idei-şablon spectacole profund reflexive, neconvenţionale. Şi mă gândesc 

la Radu Penciulescu, Liviu Ciulei ,  Andrei Şerban, Lucian Pintilie, Cătălina 

Buzoianu, Al. Finţi. Ce i mpresie extraordinară mi-au lăsat, in t impul  

studenţiei, primele spectacole bucureştene! Eu veneam de la Botoşani ,  

unde pe atunci nu exista un teatru stabil, iar trupele mari apăreau absolut 

din întâmplare, o dată la câţiva ani. Când i-am văzut la Bucureşti pe Ion 

Manolescu, Storin, Aura Buzescu, Sonia Cluceru, Marietta Deculescu, am 

fost marcat de  forţa expresivă a acestei p le iade de actor i .  N u m e  

importante s-au succedat d e  la o generaţie la alta, păstrând constant 

interesul publiculu i  pentru spectacole care au reprezentat in acea vreme o 

oază de l ibertate, de gândire nesupusă canoanelor. Replicile erau spuse 

cu subtil itate, cei din sală gustau aluziile, exista o comunicare reală care 

suspenda, pentru un timp, toate temerile şi tensiunile vieţii. 

o Cum priviţi azi teatrul? 

• Acum sunt prizonierul unei activităţi care nu imi permite prea 

multe răgazuri. Ajung la teatru mult mai rar decât inainte. Sunt însă atent 

la sch imbări .  Au apărut regizori  foarte talentaţ i :  Alexandru Dar ie ,  

Alexandru Dabija, care vin cu  o nouă sensibi l itate, cu  o altă viziune 

asupra teatru lu i .  Mi se pare mai scăzut interesul spectatorilor, poate 

pentru că azi oricine se poate exprima absolut liber, nu mai funcţionează 

atracţia pentru cuvintele interzise care erau strecurate cu iscusinţă şi fină 

ironie in spectacole. Aluziile şi-au schimbat registrul. Am remarcat acest 

lucru şi la o premieră a Teatrului  "Bulandra": Somnoroasa aventură după 

Mazi lu .  Observ că piesele româneşti aproape au d ispărut de pe afiş. 

Sigur, nu vreau să spun că dramaturgia naţională ar trebui să se bucure 

de u n  tratament privilegiat, de floare ocrotită in seră. Dar sunt convins că 

există texte foarte aproape de real i tate, care şi-ar găsi o prezenţă 

binevenită pe scenă. Faptul că ele nu-şi află locul printre proiectele 

regizori lor e destul de neplăcut. De asemenea, n u  pot să nu remarc 

ofensiva pe care o duce actualul guvern impotriva personalităţilor de vârf 

ale teatrului românesc. Andrei Şerban, Alexandru Dabija au fost nevoiţi să 
plece de la cond ucerea u n o r  teatre i m p o rtante, invocându-se motive 

ridicole pentru a-i alu nga. Cred că şi teatrul se află intr-o perioadă dr. 

tranziţie, la tel ca întreaga societate românească; şi nu intr-un mod foarte 

favorabil, nici lu i  şi nici nouă. 

CJ Ce componente ale vieţii de acum credeţi că se ating de ideea 

de spectacol? 

• Se poate 

face o a p r o p i e re 

foarte s i m p l ă  c u  

viaţa pol it ică ş i  in 

primul rând cu cea 

parlame ntară. D in  

păcate ,  a i c i  e u n  

spectacol  a c ă r u i  

cal itate e c e l  puţin 

îndoielnică. în timp 

ce la  teatru m o n 

tarea are u n  s c e 

n a r i u  î n c h e g at ,  

di rijat d e  un  regizor 

care u rmăreşte să 

o b ţ i n ă  o a n u m e  

expres iv i tate, p e  

s c e n a  p o l i t ică  

spectacolul e destul 

de dezlânat, incoerent ş i  cu accente care fac uneori să ne treacă fiorii 

pentru că ne aduc aminte de vremuri trecute, de metode vechi, de efecte 

oratorice consumate altădată. 

O Între teatru �i pol itică au existat întotdeauna relaţii divers 

nuanţate. Cum apreciaţi ceea ce se întâmplă azi în acest domeniu? 

• Raportul administraţie-teatru e o relaţie de constrângere, care 

urmăreşte înăbuşirea teatru lu i ,  subordonarea şi folosirea lui in scopuri 

propagandistice. Din fericire, cei care fac cultură in România nu sunt cei 

din administraţie, ci artiştii . Iar majoritatea ştiu ce au de făcut şi fără un 

ordin de  la  Mi nisterul Cultu r i i .  Dacă interpretăm teatrul in sens larg, 

incluzând şi teatrul de estradă, descoperim diverse tipuri de relaţii cu 

viaţa politică. Autorii dramatici scriu sub influenţa unei stări de spi rit fie 

amare ,  fie i ro n i c e ,  zef l e m itoare .  Teatr u l  de  estradă,  e l i b e rat d e  

constrângeri, şi-ar putea manifesta necenzurat aciditatea. Din păcate, ş i  

a i c i  există o a n u m ită sărăc ie de  insp i raţie ş i ,  atât cât am văzut l a  

televiziune, cupletele n u  sunt grozave, deşi actorii s e  numără printre cei 

mai buni. 
o Vli atrage şi teatrul de televiziune sau cel radiofonic? 

• Mai puţin, pentru că imi place să fiu in sală, in interiorul unui fapt 

viu,  să simt ca sunt aproape de actori, să trăiesc întâlni rea cu ei .  

u Ce înseamnii actual itate în arta teatrului? 

• Teatrul  este o artă cu virtuţ i  p o l it i c e  rea l e ,  f1iră a c c e n t e l e  

relorative puse d e  steril itatea d e m � a o g i e i  ş i  stridenţa ideologlz� r i i .  

Actuale s u nt ş i p iesele de Sotocle sau Esch i l ,  pentru că ati n g  zona 

permanenţelor gandirii şi  emoţiei umane. Fiecare om are o actualitate a 

lui ,  modificată în funcţie de reperele interesului personal, şi oricine ar 



dori să vadă intr-un spectacol ceea ce TI preocupă. Actualitatea ţine şi de 

ceea ce e etern omenesc şi de faptele din jurul nostru, care momentan ne 

plac sau ne displac puternic. Iar teatrul se modifică destul de repede, are 

viteză de reacţie la schimbările care se produc in societate. Un spectacol 

b u n  ră m â n e  m u ltă vre m e  in m e m o r i a  o a m e n i l o r ,  le m a rc h ează 

sensibil itatea şi modul de a gândi.  Poate fi actualizat, poate funcţiona ca 

model sau ca instanţă de judecare a unor situaţii reale. Teatrul este o artă 

efemeră. dar acest fapt dă atât slăbiciunea, cât şi tăria lu i .  

o Ce preferaţi in spectacolul teatral? 

• Mă duc pentru actori şi pentru regizori, uneori pentru text, pentru 

că, dacă textul nu e bun, şansele de reuşită ale montării sunt minime. în 

primul rând mă duc pentru actori. Mi-aduc aminte cu plăcere de Richard 

al I I I-lea cu Vraca, apoi  cu Be l igan ,  de Richard al 1 1- lea cu Ion  

Marinescu, de piesa Doi  pe un balansoar cu Rebengiuc ş i  Leopoldina 

Bălănuţă, de D scrisoare pierdută cu Toma Caragiu şi Octavian Cotescu, 

de spectacolele lui Lucian Pintilie, de George Constantin, Birl ic, Aura 

Buzescu. 

o Aţi amintit o serie de repere a le  teatrulu i  românesc. Ce 

deschideri au astfel de evenimente? 

• Evenimentul are două perspective: una pur artistică, interesantă 

pentru viaţa teatrală, şi alta socială, privind modul in care sporeşte 

capacitatea de percepţie ş i  de reacţie a oameni lor ,  prin ceea ce u n  

spectacol transmite societăţii l a  un moment dat. 

o in lumea teatrală există o fragmentare asemănătoare celei din 

viata politică. Cum vii explicaţi lipsa de armonie din interiorul unor 

grupuri care ar trebui să aibă mai multă coeziune pentru a se impune 

in conştiinţa publică? 

• Ceea ce se întâmplă in viaţa politică e mai uşor de înţeles, pentru 

că i nteresele divergente pot duce chiar la conflicte, nu doar la o opoziţie 

moderată. E mai greu de explicat ceea ce se întâmplă in teatru, fiindcă 

aici ar trebui să existe interesul fiecărui actor, regizor, d i rector de a 

prezenta publicului spectacole cât mai bune, iar reuşita oricărui creator 

din acest domeniu e un succes al teatrulu i  in general. Aici se produce 

însă şi o exacerbare a conflictelor, pentru că l umea e interesată de 

senzaţional, iar ceea ce ar trece neobservat in medii anonime capătă 

caracter de eveniment când atinge personalităţi. 

O Credeţi că ar trebui să existe mai multă tolerantă? 

• Ideal ar fi ca toată societatea să fie un spaţiu al toleranţei. D in 

păcate, şi in viaţa politică, şi  in cea socială prfmează intoleranţa. Există un 

nivel de evoluţie a societăţii in care toleranţa se impune, dar noi  se pare 

că nu l-am atins. Nu cunosc suficient de bine teatrul ca să afirm că e un 

spaţiu conflictual (mă gândesc, evident, la raportul d i ntre cei care 

participă la realizarea unui spectacol şi la relaţi i le dintre teatre). Am trăit 

sub impresia că aici fiecare e preocupat să se exprime pe el cel mai bine 

şi (;l 1 ia1 a1� pu�ii.Jililal�a s� o facil în faţa unor spectatori pe care TI uneşte 

plăcerea de a vedea spect�cole bune şi interesul pentru a1ta actoru lu i . Aş 
fi dezamăgit dacă aş descoperi c:l teatrul românesc a devenit o areni:i, un 
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ADINA BARDA!Ş 

Cehov, europeanul* 
in prezentarea filmului său documentar, făcut pentru canalul 

"Arte", teatrologul George Banu observa cu îndreptăţire că, în 
perioadele de nel in işte interioară ale societăţi i ,  teatrul se 
îndreaptă spre dramaturgia lui Cehov. Nu pentru că acolo s-ar 
găsi certitudini, ci, probabil, pentru că Cehov a găsit expresia 
cea mai exactă sub raport dramatic a stărilor confuze. Şi e de 
mirare cum, de aproape un secol ,  aceşti provinciali ruşi care 
sunt personajele lui Cehov (deoarece provinciali sunt, fie că vin 
de la Paris, fie că vor să plece la Moscova) tulbură cu replicile 
lor anodine conştiinţele treze ale lumii. Cine este Petea Trofimov, 
un revoluţionar, un idealist sau un caraghios? Probabil, toate la 
un loc. Este Verşinin un neînţeles sau un aventurier galant care 
le ameţeşte de cap pe bovaricele provinciei ruseşti? Pesemne, 
şi una, şi alta. Şi întrebări de acest tip pot fi agăţate de numele 
f iecărui personaj d i n  piesele l u i  Cehov,  iar  form ularea 
răspunsului atrage încă publicul din întreaga lume. Pentru a 
desluşi articulaţiile acestui mister îi convoacă autorii filmului pe 
martorii privilegiaţi ai dramelor cehoviene: marii regizori, de la 
Stanislavski la Strehler, de la Peter Brook la Peter Stein şi 
Mathias Langhoff. 

Fragmente din spectacole, mărturii ale creatorilor, scrisorile 
lu i  Cehov alcătuiesc un scenariu consistent în receptarea 
contemporană a marelui scriitor. Excelentă lecţie de teatrologie 
apl icată, fi lmu l  arată cum determină concepţia regizorală 
spectacolul, modul în care scena dă un sens spaţiului dintre 
cuvinte, atât de fascinant semnalat de Andre Markowicz, 
traducătorul pieselor lui Cehov în limba franceză. Inefabilul şi 
efemerul creaţiei teatrale sunt sfidate prin inteligenţa şi memoria 
comentatorului. Niciodată filmarea integrală a unui spectacol nu 
va putea recompuna tipul de trăire produs de receptarea directă 
a actului scenic. Dar o asemenea sinteză favorizează înţelegerea 
istoricităţii, a devenirii artei teatrului, compară şi pune în pagină 
talentul în clipele sale de maximă expresivitate. 

Cehov nu a fost un artist care să ofere ajutoare celor ce 
doresc să-i interpreteze creaţia.  O viaţă în care surprizele 
(călătoria în Sahalin, căsătoria relativ târzie) nu au fost însoţite 
de confesiuni patetice. Nu şi-a explicat opera, şi-a scris-o. N-a 
ţinut discursuri despre necesitatea unei atitudini civice corecte, 
ci a procedat aşa cum îi dicta conştiinţa, cu discreţie, ori de câte 
ori împrejurările au cerut-o: a protestat prin demisie când Gorki 
n-a fost primit în Academie, a rupt relaţia cu editorul său din 
cauza poziţiei acestuia în afacerea Dreyfus. Diagnostician rece 
al "sufletului slav", Cehov a fost o conştiinţă europeană, iar 
Europa de astăzi îl receptează ca pe o prezenţă fami liară şi 
necesară, aşa cum o dovedeşte, cu talent şi inteligenţă, filmul lui 
George Banu. 

După prezentarea de la Institutul francez din Bucureşti, voci 
cârtitoare îi reproşau autorului absenţa spectacolelor româneşti 
din selecţia operată pentru film. Nu este vina lui George Banu că 
aceste spectacole n-au circu lat. că valorile create de Pintilie sau 
H arag n-au intrat in d ialog cu cele i mpuse de Brook sau 

Stre h l er. Şi ,  mai ales, nu este vina autori lor fi lmului  că în 
Homan ia materialul documentar (in accepţia sa modernă) este 

"tât de sărac 

�����-------· MAGDALENA BOIANGIU 
• Cehov, martorul imparJial. Fllrn c:Je George Banu şi Jacques 

Rt:tm:trd. 

n -
< -
r--
N 

� -
)> 
-

3: 
)> 
C) -
z --

37 


